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Genade leert bidden 
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Het heil dat God mensen wil geven bestaat niet 
alleen uit vergeving, maar ook uif vernieuwing. Geen 
van beide is a fionderiuk verkrijgbaar. 
Wie onder de verlossing alleen de vergeving rekent, 
halveert Gods verlossingswerk. Hef is de kracht van 
he t boekje van ds. A. de Ruiter, De ha& waal van de 
kerken, duf deze eenheid sterk voor de uundach t 
geplautsf wordt. He t boekje heeft ook zwakke 
kan ten. 

Drie vragen 

Ds. De Ruiter stelt de lezer de 
vraag spontaan antwoord te geven 
op de volgende vragen en dit ant- 
woord op te schrijven: 
- Wat heeft de Here bij uw doop 

beloofd? 
- Wat is volgens u de korte inhoud 

van de blijde boodschap? 
- Vertel eens in eenvoudige woor- 

den wat de verlossing is die Jezus 
u geeft (p. 85)? Misschien iets 
voor u, Reformatie-lezer, om 
voordat u verder leest voor u zelf 
de proef op de som te nemen? 

Ds. De Ruiter stelt deze vragen 
vaak aan catechisanten en belijden- 
de leden. De uitkomst? Het blijkt, 

dat in veel gevallen het antwoord 
luidt: ik mag kind van God zijn, mij 
is vergeving van zonden beloofd, 
Gcd zal altijd voor mij zorgen. 
Prachtige woorden. Maar: over het 
werk van de Heilige Geest hoor je 
in de gegeven antwoorden weinig. 
Is ons dan bij de doop niet iets be- 
langnjks kloofd door de Heilige 
Geest? Hij wil in ons wonen en ons 
tot lévende leden van Christus ma- 
ken. Heeft het er niet de schijn van 
dat we het werk van de drieënige 
God onbedoeld inperken tot het 
werk van G d  de Vader (adoptie en 
verzorgmg) en het werk van de 
Zoon (vergeving)? 
De Ruiter komt tot de conclusie: er 
wordt onder gereformeerden een 



eenzijdig accent gelegd op de recht- 
vaardigmakimg door Christus' 
bloed ten koste van de heiligma- 
king door Christus' Geest. Dat 
loopt uit op een inperking van een 
echt leven uit het geloof. De beper- 
king waar ds. Veldkamp zo voor 
waarschuwde. 

Tegenvraag 

En Loch. 
Een tegenvraag. 
Je gaat als p a t  op b e m k  bij ie- 
mand, wiens leven op aarde bijna 
voorbij is. Een lang gesprek is vaak 
niet meer mogelijk. Je houdt het kort. 
De vragen die je dan stelt, kunnen 
dan voor een groot deel aardig in de 
buurt komen van de vragen, die ds. 
De Ruiter stelt. Hoe kan een mens 
sterven? 
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'Jezus, uw verzmnend sterven is het 
rustpunt van mijn hart'. 
Je bent als pastor een gelukkig mens, 
als je dit antwoord hmrt. En vooral: 
de stervende is een gelukkig meris, 

als hij dit antwoord mag geven. 
De rechtvaardiging van de goddelo- 
ze, vrede door vrijspraak - is dat 
niet het laatste antwoord dat we in 
dit leven overfiouden? En als die 
'eenzijdigheid' op je sterfbed je 
houvast is, mag het dan ook tijdens 
je leven niet je grote houvast zijn? 
Hebben we dat met z'n allen niet 
heel hard nodig, als we zo hinder- 
lijk vaak merken, dat de zonde ons 
nog in de weg staat? En als we tot 
ons verdriet merken, dat we zo vol 
van de Heilige Geest niet zijn als 
zou moeten? . 
Dat mis ik in het boek van ds. De 
Ruiter: aandacht voor het feit, dat 
de Heilige Geest aan mij een harde 
dobber heeft. Ja, ik weet het, je 
hebt kennelijk een hartkwaal wan- 
neer je blijft zitten waar je zit en 
Gods verlossingswerk laat opgaan 
in de rechtvaardiging. 
Maar het probleern dat ds. De Rui- 
ter aan de orde stelt los je niet al- 
leen op, d m  aandacht te vragen 
voor de heiliging. Je mu ook op- 
nieuw het geschenk van & mht- 
vaardiging kunnen benahkken. 
Lees het verhaal over Zacheus. 
Wat Ben 'eenzijdig accent' in dit 
verhaal op de vergeving! ZacheUs 
is er kapot van. Juist de totale, on- 
voorwaardelijke acceptie maakte 
Zacheus tot een ander mens (Lucas 
19 : l - 10). Wanneer je kht leeft 
en sterft vanuit het grote geschenk 
van die aanvaarding zal dat je leven 
veranderen. Met andere woorden: 
wat is dat eigenlijk: 'eenzijdige na- 
druk'? En hebben we die eenzijdige 
nadruk niet vaak heel erg nodig? 
En over bezieling gesproken: was 
die 'eenzijdige nadnik' ~ e t  de bron 
van Zacheus ' bezieling? 

Oorzaken 

Nu zou je kunnen zeggen: christe- 
nen merken in de praktijk, dat ze 
vmrtdurend gehinderd worden 
dmr aanvechting en zonde. Ze ver- 

langen er naar om meer het bedd 
vm Christus in hun leven te laten 
zien. Ze bidden om de kracht van 
Gods Geest. Maar de strijd tegen de 
zonde is zwaar. Daarom kunnen ze 
niet anders, dan tekens weer vluch- 
ten naar Christus en zijn bloed. 
Daarom betekent de bediening van 
de verzoening zoveel voor hen. Te- 
gelijk is er voor hen voortdurend 
reden tot hartonderzoek: is er in 
mijn leven sprake van geloof, dat 
echt door de liefde werkt (Gal. 5 : 
e)? 
Maar ds. De Ruiter beperkt zich 
niet tot de oproep: mensen, laten 
we de onlosmakelijke band tussen 
vergeving en heiliging niet door- 
snijden. De hartkwaal bevindt zich 
volgens ds. De Ruiter niet alleen op 
het niveau van de dagelijkse strijd 
tegen de wnde. De hartkwaal zit 
niet alleen in ons hart. Nee, in de 
ogen van ds. De Ruiter wordt de 
hadwaal mede veroorzaakt door 
een scheefgroei, die in de tijd van 
de Reformatie al begonnen is. Onze 
zwakke praktijk wordt bevorderd 
door een eenzijdig denken. In de 
geschiedenis en belijdenis van de 
gereformeerde kerken zit de eenzij- 
dige na& op de rechtvaardiging 
min of meer ingebakken. De eenzij- 
dige nadruk op de vergeving van de 
zonde is a l  begonnen in de tijd van 
de Reformatie. 
Tegenover de rooms-katholieke 
leer van de goede werken moest 
alle n a m  gelegd worden op het 
' sola gratia': redding d m  genade 
aiieen. Het doen van goede werken 
was 'rooms'! Het werd daarom al 
gauw in de verdachtenhoek ge- 
plaatst. Mede door deze eenzijdig- 
heid in hun geschiedenis dragen ge- 
reformeerden een zekere angst vmr 
goede werken in hun geestelijke 
bagage mee en komt het nieuwe le 
ven als nieuwe mensen niet uit de 
verf. 

Onze dankbaarheld 

En dit accent van de Reformatie, 
vervol@ ds. De Ruiter, heeft gevo 
gen gehad voor onze belijderusge 
schriften en voor ons avondmaals- 



formulier. Vooral de Heidelbergse 
Catechismus gaat hier volgens de 
schrijver onder gebukt. 
Generatie na generatie wordt in het 
catechisatielokaal m o t  bij de be- 
kende drieslag: ellende-verlossing- 
dankbaarheid. Maar deze basis- 
drieslag ligt aan de basis van veel 
misverstand. Vanaf Zondag 1 heb- 
ben de kerken te maken met een 
verwarring stichtend schema, waar- 
bij de term 'onze dankbaarheid' de 
oorzaak van die verwarring is. 
Hoezo? Daardoor lijkt het, dat in 
Zondag 3 1 het hoofdstuk over de 
verlossing wordt afgesloten. En dat 
wij daarna aan de beurt zijn. Je 
moet het, wat het nieuwe leven be- 
treft, twh weer zelf doen. Onze 
dankbaarheid is dan onze reactie op 
Gods verlossing. Dit misverstand 
wordt gemakkelijk gewekt, en er is 
in het vervolg van & catechismus 
niet veel te vinden dat de scheef- 
groei corrigeert, schnjft De Ruiter. 
Daardoor vergeten we gemakkelijk, 
dat ook onze goede werken Gods 
gave zijn. En dat het in het hoofd- 
stuk over 'onze dankbaarheid' in 
feite gaat over 'Verlossing, deel Z'! 
En het gevolg vmr de geloofsbele- 
ving? Iedere oproep tot een heilig 
leven in de lijn van de catechismus 
wordt dan ervaren als een moeten, 
een moeten, een moeten. Nee, dan 
kunnen gereformeerde mensen 
maar beter voor de heiliging weglo- 
pen en zich vastklampen aan verge- 
ving en nog eens vergeving. 
En zo is de verlammende cirkel 
rond. 

Jammer 

Voor een deel is wat ds. De Ruiter 
hier schrijft voor mij herkenbaar. 
Het gevaar, dat je aan het slot van 
de catechismus weer inlevert wat je 
had gekregen, een leven uit geloof 
alleen, is niet denkbeeldig. Het be- 
staat: dat het leven uit geloof ver- 
groeit tot een wettisch denken. Ik 
moet, ik moet en ik word er zo moe 
van. Dat h i aa t .  
Maar hoe bestaat het? Komt dat 
simpelweg, omdat we met z'n allen 
zo bar veel moeite hebben het 

evangelie te geloven en van onszelf 
allemaal doe-het-zelvers willen zijn 
in het koninkrijk van Gd - of komt 
dat omdat de geschiedenis en Mij- 
denis van de kerken deze wettische 
benadering mede in de hand ge- 
werk hebben? 
Ik geloof het eerste. 
Ds. De Ruiter ziet in een eenzijdig 
accent op de rechtvaadging in de 
tijd van de Reformatie een oorzaak 
van goede-werken-angst. 
Bij Luther en vooral bij de luthera- 
nen kan menigeen zich misschien 
iets bij deze historische analyse 
voorstellen. Maar als we kijken 
naar de gereformeerde traditie ligt 
het anders. Was Calvijn bijvoor- 
beeld de man, die uit reactie voor 
de rooms-katholieke werkheilig- 
heid een eenzijdig aceent legde op 
de vergeving? Of heeft hij zich de 
vingers blauw geschreven over het 
werk van Gods Geest en over het 
doen van goede werken? Zou het 
niet zo zijn, dat de gereformeerden 
juist door de confrontatie met 
Rome (en vergeet het verzet tegen 
de wederdopers niet) wel gedwon- 
gen waren om opnieuw uitvoerig 
over 'de heiliging' na te denken? 
Het verwijt van de kant van Rome 
luidde: het 'eenzijdig accent' dat de 
protestanten op de vergeving leg- 
gen kweekt zorgeloze en goddeloze 
mensen. 
Die beschuldiging maakte het on- 
mogelijk, om over het werk van de 
Heilige Geest in de heiliging te 
zwijgen! Is Caivijn dan ten m h -  
te de theoloog van de Heilige Geest 
genoemd? De leer van de heiliging 
moest in de tijd van de Refmrmtie 
(tegenover de verdienstelijkheids- 
leer) weer compleet doordacht wor- 
den. 

Verlossing II 

De weerslag daarvan vinden we 
o.m. in de Heidelbergse Catechis- 
mus. 
Wat een mooie opmerking is het 
van ds. De Ruiter als hij zegt: ei- 
genlijk is het hoofdstuk over 'onze 
dankbaarheid' het hoofdstuk over 
onze verlossing, deel 2. Daarin 

heeft hij gelijk. En als je conse- 
quent will zijn, kun je het nog ster- 
ker zeggen. De catechismus begint 
al in hoofdstuk 1 - waarin onze 
zonde wordt aangewezen - w u i t  
de verlossing te spreken. Ik kan al- 
leen maar naar mijn schokkende 
zondigheid en ellende kijken, als ik 
daarbij aan de hand mijn Verlosser 
sta. Ellende-verlossingdankbaar- 
heid, zijn hoofdstuk 1,2 en 3 over 
onze verlossing. 
Maar dat betekent nog niet, dat we 
doar het opschrift 'onze dankbaar- 
heid' op een verkeerd been warden 
gezet. Onlangs heb ik het boek 
Deuteronomium doorgenomen. Ik 
kwam er van onder de indruk, hoe 
de oude Mozes het vok bij zijn af- 
scheid voortdurend onder de indruk 
brengt van Gods grote daden. 
Met daarbij tekens de waarschu- 
wing: vergeet dit niet, als ik er niet 
meer kn! Met andere woorden: 
Gods (wel-}daden vragen dank- 
baarheid. Het is een refrein in het 
Oude Testament. Gods volk Israël 
vergat vaak in p t e  ondankbaar- 
heid wat God gedaan had en liep 
andere goden na. 
Ja, maar ds. De Ruiter zegt: 'onze 
dankbaarheid', daarvan gaat de 
suggestie uit: nu zijn wij aan de 
beurt. Maar wat is daar voor ver- 
keerds aan? Nu gaat het om onze 
reactie als verloste en steeds meer 
verlost wordende mensen. 
Dat laatste m m  er absoluut bij? 
Dat is zelfs de kern. Het gaat orn 
onze reactie, om de weerklank vaai 
onze dank. Maar wie zijn wij? 
Deze wij zijn mensen die niet lan- 
ger vanuit eigen drijfveer leven! 
Deze wij zijn Gods verloste kinde- 
ren, die geen andere redding zien, 
dan bij Jezus' bloed en Geest. Het 
zijn de mensen die, om met ds. 
Veldkamp te spreken, leven vanuit 
het geloof. Hun geloof gaai door de 
liefde werken (Galaten 5 : B).  
Het is dus niet 6f 'Verlossing deel 
2 (3)' 6f 'Onze dankbaarheid' 
maar het is aüebei (en in deze volg- 
orde!). Gods Geest maakt W- 
baar, leert liefhebben. 
Terecht wijst ds. De Ruiter op ant- 
woord 86 van de catechismus. 



Daar wordt gevraagd: Waarom 
moeten wij goede werken doen? 
Het antwoord ontkent vervolgens 
niet, dat wij goede werken moeten 
doen, maar wijst wel op de bron 
waaruit wij nu leven. Omdat Chris- 
tus ons door zi jn Geest vernieuwt 
tot zijn beeld komt nu onze heili- 
ging aan de orde. Misschien zou het 
aardig zijn ook &ze vraag aan 
kerkleden te stellen: betekent de 
uitdrukking 'onze dankbaarheid', 
dat wij nu op eigen kracht tot een 
heilig leven in staat zijn? Toen f 
die vraag aan mijn belijdeniscate- 
chisanten stelde, was er niet één bij, 
die meende dat het hoofdstuk over 
onze dankbaarheid buikn het ver- 
lossingswerk van Christus valt. Dat 
zou ook niet logisch zijn, bij jonge- 
ren die uit de catechismus leren, dat 
ze door Christus' bloed en door 
Christus Geest van al hun zonden 
gewassen zijn (o.a. Zondag 26,271. 
Het gifangeltje zit m.i. niet in de 
term 'onze dankbaarheid', maar in 
ons eigen wettische hart, dat van 
iets heel moois, namelijk dat Gods 
Geest ons dankbaar maakt, toch 
soms weer wat lelijks weet te ma- 
ken. 

Onder de wet? 

h dit verband las ik op p. 102 een 
opmerking over de wet die mij ver- 
baasde: 'Wij staan niet meer onder 
de wet. Ook niet onder de wet als 
regel voor onze dankbiarheid. Nee, 
de wet tmnt ons wat ons nieuwe le- 
ven is met de Geest in ons. De wet 
mogen we zelfs aanhoren als klof- 
tewoorden in plaats van als eisende 
woorden'. Zo wordt een loflied op 
de wet begrijpelijk (Psalm 19, 1 1 g), 
want Chnstus heeft alles wat de 
wet van ons eist al vmr ons vol- 
bracht. 
Maat staan we, omdat Chrisnis de 
wet voikomen heeft volbracht, niet 
meer onder de zeggenschap van de 
wet? Is de wet veranderd in belofte? 
Mogen we in weiswooden alleen 
beloften horen? Dat begrijp ik niet. 
Graag stem ik ds. De Ruiter toe, dat 
het Nieuwe Testament meermalen 
duidelijk maakt, dat G d  zijn Zoon 

gezonden heeft om hen die onder 
& wet waren vrij te kopen (o.a. Ga- 
laten 5 : 5, Romeinen 7 : 15). Ja, 
dankzij Christus staan we niet meer 
onder de vloek van de wet. Ik ben 
onder de veroordelende wet van- 
daan. 
Maar daarmee ben ik nog niet on- 
der de heilzame, genezende wer- 
king van de wet vandaan. 
Onlangs zat ik ergens h de kerk en 
hoorde & predikant bij de aankon- 
diging van de wetslezing zeggen: 
'Laten we ons nu onderschikken 
aan de wet van de vrijheid'. De wet 
van de vrijheid (Jakobus 1 : 25), 
maar w61 wet. Na de voorlezing 
van de wet vergeleek deze dominee 
de wet met een tuinhek. Wanneer je 
aan een gevaarlijke weg woont, laat 
je je kinderen achter het tuinhek 
spelen. Anders heb je geen seconde 
rust: zonder de controle van het 
tuinhek kan het vrije spelen uitlo- 
pen op een dodelijk ongeluk! 
Christus de Heer schrijft zijn wet 
boven mijn leven en plaatst me on- 
der zijn controle. En Christus' 
Geest schrijft de wet in mijn hart! 
Orndat het de wet van de vrijheid 
is, die nu ook in mijn hart geschre- 
ven wordt, kan ik over de wet zin- 
gen! 

Arts, vertrouw je je medicijn 
wel? 

Ds. De Ruiter schrijft op bladzijde 
98: 'h de trits ellendeverlossing- 
dankbaarheid wordt het woord 
dankbaarheid zelden of nooit door 
gereformeerden kgrepen als Ver- 
lossing deel 2'. ZeIden of nooit? 
Mijn ervaring is anders en sluit veel 
meer aan bij wat ds. De Ruiter in de 
volgende zin schrijft: 'Hoewel er 
wel zo over gepreekt wordt'. Ja! 
Maar, zou ik willen zeggen: als er 
wel zo over gepreekt wordt, dan is 
er reden te vragen: is het waar, dat 
dit tegelijkertijd zelden of nooit zou 
worden opgepikt? 
Ds. De Ruiter vervolgt: 'De term 
'dankbaarheid' staat daarbij in de 
weg. 
Want al worden we in de Bijbel op- 
gempen tot dankbaarheid, dat is 

nooit voldoende drijfveer voor een 
heilig leven'. 
Dat het Gods Geest alleen is, die in 
staat is onze wil om te buigen en 
ons tot gewillige kinderen van God 
te maken, daar zijn we het over 
eens. 
Maar dat her  de bijbelse term 
'dankbaarheid' als (mede-) oorzaak 
van veel problemen wordt aange- 
wezen is m.i. jammer. Want het is 
toch echt onze wil, die veranderd 
wordt en dankbaar gemaakt. Dat is 
nu juist het verschil tussen recht- 
vaardiging en heiliging. Christus 
woonde onder ons, hij verdiende 
aan het kruis zonder ons de vrij- 
spraak (rechtvaardiging). Maar de 
Heilige Geest woont in ons, verlost 
ons van de macht van de zonde en 
zet ons in beweging, zodat vruchten 
van dankbaarheid groeien (heili- 
ging). Gods verlossingswerk is w 
gmot en compleet, dat het echt han- 
den en voeten krijgt in het christe- 
lijke leven - al is het met vallen en 
opstaan. 
Daarom hoop ik dat ds. De-Ruiter 
over dit punt nog eens goed wil na- 
denken en op zijn kritische woor- 
den over 'onze dankbaarheid' zal 
terugkomen. Een gereformeerde 
dominee heeft in zijn werk veel met 
de catechismus te maken. 
Het is na de Bijbel het boekje waar- 
mee hij in de praktijk het meeste 
werkt. Op de preekstoel zondag aan 
zondag, in he? catechisatielokaal 
uur na uur. Zo mag hij de velkleu- 
rige verlossing aanprijzen in al haar 
variaties. De verlossing deel 1, 2 en 
3: ellende, verlossing, dankbaar- 
heid (ook in de liturgische formu- 
lieren vinden we deze trits heel wat 
keren terug). Zo mag hij met & ge- 
zonde leer ons aller hartkwaal te lijf 
gaan: er is redding door Christus' 
bloed en Geest! Het lijkt me voor 
een arts nogal lastig, wanneer hij 
zijn eigen medicijn niet van harte 
durft aan te pnjzen. 

N.a.v. A. de Ruiter, De hurikwaal van de 
kerken. Hoc kunnen bleke kerken (kerkde- 
den) weer kleur Rrijgen. Uitg. Kok Voorhoe- 
ve, Kampen 1997. Omvang 125 blz., prijs 
f 19,90. 



IN VORM 

Niet &t ik denk al geslaagd te z i jn  
broeders, maar ik zet me er wel 
volledig voor in. Ik vergeet wat 
uchter me lig1 en s~rek me uit nam 
wat voor me ligt. 
Ik snel recht op mijn doel af; ik wil 
de prijs behalen die, nu God mij 
geroepen he#, in de hemel voor 
mij klaar ligt. 

Filippenzen 3, 13 en 14 (vertaling 
Het Levende Woord). 

Heerenveen, Thidf. 
Het was in de geïmproviseerde stu- 
dio bij Mart Smeets. 
Met uitzicht op de glimmende ijs- 
baan. 
Die werd nu door dweilwagens ge- 
poetst. 
Henk Gemser, de coach, gaf com- 
mentaar. 
Opeens excuseerde hij zich. 
Hij had het te kwaad omdat een fa- 
voriete kanshebber het niet gered 
had. 
Die had zich niet kunnen plaatsen. 
Hij gaat niet mee, valt buiten de s e  
lectie. 
Fikse teleurstelling, ook voor zijn 
trainer! 

Alles op alles 

Sporters weten het. 
Als je mee wilt dingen naar de 
prijs, moet je er helemaai voor 
gaan. 
Dan moet je je zelf een boel ont- 
zeggen. 
Je moet je volledig concentreren. 
Gezonde voeding, niet te veel vet. 
Maar niet alleen je lichaam moet in 
goede conditie komen. 
Je moet mk tijdens de trainingen 
z e i f v e ~ u w e n  ontwikkelen. 

Christenen topsporters 

Paulus durft het aan. 
Hij vergelijkt ons, christenen met 
echte spomensen. 
Willen we dat eigenlijk wel? 
Nee, want hij bedoelt niet &e, 
die op zaterdag wd eens een rondje 
joggen. 
Door het park, met de hond. 
Maar die het h p s h a l v e  doen. 
Onder deskundige begeleiding! 
Er alles voor opzij zetten! 

Want nog zoveel dagen ... 
Dan is het zover: de Marathon. 
Elke dag zijn we er mee bezig. 
Elke dag een vaste gewoonte. 
Trainen, uithoudingsvermogen 
kweken. 

Christus onze aanvoerder 

Mensen die ons kennen, weten dan 
ook niet anders! 
Ze mogen het merken aan ons. 
Dat Jezus Christus mijn leven be- 
paalt. 
Hij heeft er recht op. 
Omdat Hij mij eerlijk gekwht 
heeft. 
Omdat Hij mijn schulden heeft af- 
gelost. 
En me e k e  dag voorziet van het 
nodige. 
Ja me heeft geplaatst voor de finale. 
Waarop ben ik gericht. 
Op Wie kan ik anders gericht zijn 
dan op Hem? 
Die me bij de baan staat aan te 
moedigen. 
Kom op! 
Die me de tijd voorhoudt. 

Maar hoe kan het nou? 
Ik vergat helemaal opzij te kijken. 
Bij de kruising. Het keerpunt. 
Gaat het niet veel te vaak zo? 

itatief 

Ik heb m vaak zo'n ander gevoel. 
Dat je wel rondes maakt. 
'Al weer t e n  week voorbg. 
En wat heb ik nou bereikt. 
Wat heb ik nu met mijn leven ge- 
h u n ,  deze week. 
Deze week komt nooit weer terug. 
Ik hoop, dat ik nog wel een volgen- 
de krijg'. 
Maar ik vergat helemaal, dat Chris- 
tus met mij meekijkt. 
En met mij bezig is. 

Chrisfus onze voltooier 

Niet meer ik leef voor mij zelf, 
maar Hij leeft in mij. 
Ik leef zo vaak lieneden mijn stand. 

Gelukkig mag ik het Hem ook eer- 
lijk vertellen. 
Gelukkig wil Hij me begripvol ver- 
geven. 
Ik kijk zo vaak alleen naar me zeif. 
Mijn prestaties. 
Maar van Paulus mag ik leren vwr- 
uit kijken. 
Jagen naar het dml. 
Paulus gebrnikte een opvallend 
woord. 
Een woord, dat hem herinnert aan 
vroeger. 
Tmn hij nog fanatiek Farizeeër 
was. Nu jaagt hij niet meer voor 
zichzelf, in eigen iuacht. 
Maar hij heeft geleerd af te leggen, 
wat vroeger winnen leek. 
Nu weet hij het zeker; ik win pas, 
als Christus' Geest in mij werkt. 
En me troost. Me opbeurt. 
Kom op, we zijn onderweg. 
En bij de eindstreep staat een on- 
overzienbare wolk van getuigen te 
juichen. 
Met Christus hou ik het vol. 
Kom ik helemaal in vwm. 



GENADE LEERT BIDDEN W. Rose 

De evangelist Lukas plaatst het mo- 
ment waarop Jezus zijn volgelingen 
leert bidden (Lukas 11:l-13) na de 
beschrijving van Jezus1 k m k  aan 
Martha en Maria (10:3842). Dat 
was die gelegenheid waar Martha 
zich geweldig uitslooft voor Jezus, 
en zich opwindt over Maria die aan 
& voeten van de Heer zit te lubte  
ren, en waar Jezus vervolgens s d t  
dat Maria het @de &el heeft g e  
kozen. dat niet van haar zal worden 
weggenomen. 
Waarom die volgorde? Kwam dat 
nu eenmaal zo uit, of deed Lukas 
dat met opzet? Wanneer we kijken 
naar de inhoud van Jezus1 onder- 
wijs over het gebed dan blijkt dat 
dit het eerste wat Jezus zijn volge- 
lingen leert: 'Vader' te zeggen te- 
gen God. Dat kun je vinden in de 
beschrijving van Lukas (1 1:2), en 
ook in & beschnjving in het evan- 
gelie van Mattheus (6:9). Jezus 
zelf sprak wanneer hij bad God 
aan ais 'Vader', iets wat in zijn 
tijd hoogst ongebruikelijk was. En 
nu leert hij zijn leerlingen hetzelf- 
de te doen. 

Gods nieuwe naum 

Dit wordt de nieuwe naam voor 
God in het Nieuwe Testament. Pau- 
lus geeft iets van de bijzonderheid 
van die nieuwe naam door wanneer 
hij in zijn in het Grieks geschreven 
brieven af en toe die naam weer- 
geeft in het Asamees, de taal die Je- 
zus zelf gebruikte: Abba. Wat is de 
betekenis van die nieuwe naam? 
Het is gebruikelijk de aanspraak 
'Vader' uit te leggen als een uit- 
d m k b g  van de intimiteit in de re- 
latie tussen Vader en kind. Dat is 
zeker een onderdeel van de beteke 
nis ervan, maar het zou jammer zijn 

als dammee alles gezegd is. 
in feite is de aanspraak 'Vader' een 
kernachtige samenvatting van het 
hele christelijke evangelie. Wat i s  
het evangelie? Ia het evangelie 
geeft G d  me een nieuwe kijk &p 
mezelf. Het hadi een s- dmr d 
mijn pogingen me kter voor b 
doen dan ik ben: het vertelt me dat 
ik een zondaar ben, en h e  meer ik 
God in beeld krijg, des .te mwr 
wordt het me duiklijk dat de situa- 
tie met betrekking tot mijn zondig- 
heid veel ernstiger is dan ik me ooit 
gerealiseerd had Tegelijk v& 
het evangelie me dat God me aan- 
vaardt en liefheeft, en dat nog veel 
meer dan ik me ooit zal kunnen 
voorstelen. 

Doenl, ~ t :  VgtQgon! 

Gaat dat zomaar? Wat mmo ik 
daarvoor doen? Op dit punt schei- 
den zich de wegen van het c w t e  
lijk evangelieaan & ene kant en 
alle andere godsdiensten aan de m- 
dere kant. De godsdiensten w'bt- 
len me wat ik moet doen om in aan- 
merking te komen voor de aanvaar- 
ding en liefde van een hogere 
macht. Het evmgeìie is in de eerste 
plaaîs bericht, verslaggeving: er is 
iets gebeurd, iemand heeft iets ge- 
daan. Jezns is gehoornam geweest, 
hij heeft geleden en is gestorven, en 
hij is opgestaan uit de doden. Aan 
ieder mens die dat evangelie in ge- 
Ioof aanneemt en zijn vertrouwen 
stelt op Jezus, geeft God vrijspraak, 
Hij aanvaardt hem, heeft hem lief, 
en geeft hem een nieuw leven. De 
basis onder dat nieuwe bestaan is 
niet wat ik gedaan heb of dm, maar 
wcrt iemand anders in mijn plaats 
gedaan heeft: kzus, Gods Zoon in 
eigen persoon. Hij is voor God re 

den mij te aanvaarden en mij lief te 
hebben. Daar kan ik niets aan toe- 
voegen. 
Maar wat heeft dit allemaal te ma- 
ken met die nieuwe naam 'Vader'? 
En in wat voor zin is die naam nu 
een een samenvatting van het evan- 
gelie? Bij de beschnjving van Mat- 
theus is dat zonder meer duidelijk 
(Matt. 659) .  Jezus zet daar twee 
manieren van bidden tegenover el- 
kaar, & ene fout en & andere 
goed. Een christen moet niet bidden 
zoals een heiden bidt, een christen 
moet bidden als een christen. Het 
verschil zit in & beleving van de 
aard van & relatie tussen &gene 
die bidt en God. 

Twee manieren van bidden 

Een heiden gebruikt veel woorden, 
om de aandacht van de hogere 
macht k trekken en om uidruk te 
maken. Als hij het goed dmt, dm 
kan de hogere macht het niet ma- 
ken aok rikt zijn deel van de over- 
eenkomst m te komen. Er met een 
transactie tot stand komen, een wit- 
wisseling van &ensten en goederen 
waarmee hij de hogere macht aan 
zich verplicht. De relatie tussen de 
bidder en de hogere macht is een 
zakenrelatie: jouw podie ten op- 
zichte van de andere instantie i e h a n g t  
af van jouw prestatie. 2a gaat dat in 
een zakenrelatie: z o h g  je maar 
hard w& of q tijd je huur k- 
taalt, dan kan de andere partij het 
niet maken je te ontslaan of op 
straat te zetten. 
Dat is demal heel anders bij ean 
christen die bidt: hij bidt tot zijn 
hemelse VaderJ de relatie is een 
familierelatie. De basis wordt Riet 
gevonrtd dom een overeenkomst 
betreffende een uiímisselling van 



diensten en goederen, waarbij de 
relatie en haar voortbestaan afhangt 
van hoe hij presteert. Wie in Jem 
gelooft, krijgt vrijspraak, en ont- 
vangt daar imvenop een nieuwe k- 
gale status: kind van de Vaaler in de 
hemel, net zoals iemand door ge- 
boorte of adoptie (kide beelden 
worden in het Nieuwe Testament 
gebruikt) een wettelijke status 
krijgt. Een christen hmft wanneer 
k bidt niet Gods aandacht te trek- 
ken: God is zijn Va&r, en &j weet 
wat hij nodig heeft, zelfs al vaor hij 
Hem erom bidt. 

Toeval of opzet? 

Dat is het verband dat Mattheus 
legt tussen 'onze Vader' bidden en 
de tegenstelling tussen een heidens 
en een christelijk gebed. Een chris- 
ten hoeft niet te presteren om Gods 
aandacht te trekken of indruk op 
hem te maken. Zo werk dat niet in 
een fadierelatie. En hoc zit dat nu 

J. van Amstel, Over Gods leiding 
gesprokn, Oosterbaan & Le Coin- 
tre, 1997, f 15,9û. 
Velefi twijfelen eraan of God wel 
echt aiie dingen in Zijn hand heeft. 
Men acht Hem te hoog om zi& be- 
zig te houden met alles tot zelfs I 
de k i e k t e  dingen tw. Dit boek 
gaat in op deze grote levensvraag. 

C.J.F. Antonides, Dr. SH. Gerret- 
sen-1876-1923 - Her geluid van 
een sterke stem, Narratia, 1997, 
f 25,- 
De biografie van een markant man, 
leraar van G. van der Leeuw, één 
van de 'jong-ethischen'. 

De dmd van Saul is voor David 
een scharnierpunt. De deur riaar het 
koningschap zwaait open. Maar 
ook dit koningschap verbont z'n 
barsten. Ook hier is verlossing no- 

bij Lukas, waar we het 'onze Va- 
&r' vinden na de sche bij Martha 
en Maria? b dat toeval of opzet? 
Voor mij is het geen vraag meer. 

dig. Ds. Van den Berg volgt deze 
geschiedenis op de vmt. 

M.R. van de Berg, Het meerde boek 
Samuël - Balans van een messiaans 
koningschap, Buijten en Schipper- 
heijn, 1997, f 24,90. 

P. G m n  e.a., Bgbels Dagboek 
1998, Kracht voor elke dag, 
f 17QO. 

Henk Binnendijk, Over Morgen, 
bubelstudies over het koninkrijk 
van God, Kok Vm+ve, 1997, 
f 19,W. 
Ais Jezus terug komt, is het hier 
dan helemaal afgelopen? Gaan we 
dm allemaal naar de hemd? En 
hoe zal dat zijn? Is het daar niet 
saai? In dit boek vind je de teksten 
van de TV-serie 'Eeri wereld van 
verschil', voorzien van studievra- 
gen. 

K. Burger 

Frans van Houweiingen, Patatje oor- 
log, J% Vuurbaak, 1997, d 2475. 
De spannende belevenissen van een 
tienemeisje: ze wordt verliefd op 
een ongelovige jongen, maar dom- 
dat haar opa overlijdt blijft ze toch 
bij de kerk. 

Pieter van Kampen, De kerk vun 
Chinu. Het manhut van & henael, 
Kampen, 1997, f 34QO. 
De schrijver waagt zich aan de be- 
schrijving van de geschiedenis van 
de zending in China vanaf de ze- 
vende eeuw tot halverwege deze 
eeuwzEnwt&ebelmerauin& 
kerk? We horen van onverwachie 
d d r a k e n  en van heftige vervol- 
gingen. Een hoogst opmerk&$ en 
stimulerend verhaal. 

Ren6 van Laan, Gesprekken met 
s twhben  v m  -n, worbeel&n 
van nu, Bwmabas, 1%1, f 19,95. 
Studenten zijn een raar volkje. Ze 
leiden een heel ander leven dan ge- 
wone mensen, lijken hot soms we- 
selijk druk te hebben en v&n dan 
weer helemaal niets uit. Is dit leven 
leuk? Leer je er iets van7 Een p e p  
christelijke studenten heeft die 
vraag gesteld aan oudere, al langer 
afgestudeerde christenen. 

He& P. Medema, Water, wijn en 
waarheid: de uitdaging van het 
mangeelie in een postmoderne 
eeuw, Medema, 1997, 
Op het bre,ukvlak van & twintigste 
en de eenentwinas& eeuw vettelt 
de wereld om; Re enige waarbed 
is dat er gwn waarheid is. Hoe 
gaan wij ds Christenen om met 
deze wereld? Hoe gaan wij & uit- 
daging aan? De veranderingen van 
nu geven ongekende kansen aan 
Gods evangelie. 



SPANNINGSVELDEN H. Drosf/P. W. van de Kamp 

in de bezinning op 'gastendiensten' 
spelen minstens drie spanningsvel- 
den een rol (zie kader). Op die 
spanningsvelden gaan we nader in. 
Voor alle duidelijkheid: met 'gas- 
tendiensten' bedoelen we (wndag- 
se) kerkdiensten waarin rekening 
gehouden wordt met de aanwezig- 
heid van gasten. 

(1) Is de huidige vormgeving van 
kerkdiensten geschikt voor de 
naire doelstelling van een 
dienst? 

p te mmbineren met het aanspreken 3; .... . 
. . 

van gasten? .>,,.-Z~~..:?V Jzfi3'5+5v: 
:.+T,;,?';:.: 

i.. (3) Hoe verhoudt zich een gastefi-*s' 
dienst ta de verdere opvangstructuu[$ . . 

1. Geschikt? 

Als je het Nieuwe Testament leest, 
krijg je de indruk dat de kerkdien- 
sten in de tijd van Paulus nogal ge- 
varieerd waren, met een opvailende 
inbreng van gemeentelden (l Kor. 
1426). Bovendien hield Paulus re- 
kening met de aanwezigheid van 
buitenstaanders (l Kor. 1423-25). 
Toch geeft het Nieuwe Testament 
ons geeri uitgewerkte richtlijnen 
voor de invulling van kerkdiensten. 
De christelijke gemeente is mondig 
om zeifstandig haar erediensten 
vorm te geven. 'Vanuit de vrijheid 
in Christus zijn wij verantwoorde 
lijk om samen te zoeken naar en 
vorm te geven aan deze stijl (van de 
omgang met God in de eredienst). 
Daahij is maar weinig door God 

direct-nonnatief voorgeschreven. 
Wel hoort hierbij een door liefde en 
fijngevoeligheid gescherpte christe- 
lijke verwerlung van Gods voor- 
schriften rond het heiligdom in het 
Oude Testament." Daarbij mag de 
kerk rekening houden met haar ge- 
schiedenis en met de situatie waarin 
zij leeft. 
De huidige vormgeving van onze 
kerkdiensten is nadrukkelijk histo- 
risch bepaald en staai in de refor- 
matorische traditie. 
De inzet van de Reformatie van de 
zestiende eeuw was een terugkeer 
naar de Schrift: Sola Scripturn. De 
inrichting van de kerkdienst werd 
daardoor gestempeld. Het Woord 
van God kreeg een centrale plaats. 
Dat is een fundamenml uitgangs- 
punt: in de kerkdienst moet het 
Woord van God klinken. Dat 
Woord draagt de ontmoeting met 
God en de ontmoeting met e h .  
Maar er moet wel onderscheid ge- 
maakt worden tussen uitgangs- 
punt *n vormgeving/invulling. In 
de periode vanaf de Reformatie 
zijn er allerlei ontwikkelingen ge- 
weest en allerlei beslissingen ge- 
nomen die geleid hebben tot onze 
huidige liturgische praktijk. Ont- 
wikkelingen en beslissingen die 
mede bepalend zijn voor de sfeer 
en de beleving van onze kerkdien- 
sten, ook als het gaat om buiten- 
staanders. Op dat punt valt het 
niet te ontkennen dat de huidige 
vormgeving en invulling van onze 
kerkdiensten door veel kerkleden 
ervaren worden als weinig toe- 
gankelijk voor buitenstaanders. 
Veel kerkleden denken of zeggen: 
"Ik durf geen gast mee te nemen 
naar onze kerkdienst. Hij snapt er 
toch nieîs van". 
Laten we proberen enkele aspec- 
ten in beeld te krijgen: 

- In onze kerkdiensten is meestal 
(plaatselijke uitzonderingen daarge- 
laten) de predikant de enige die wat 
zegt. Hij verwoordt alles. Hij ver- 
tolkt de stem van God en de stem 
van de gemeente. Je hoort de stem 
van de gemeente alleen bij het zin- 
gen. Buitenstaanders knjgen daar- 
door de indruk dat de gemeente 
passief en weinig betrokken is. 

- In onze kerkdiensten worden de 
vastgestelde orden van dienst ge- 
volgd. De ' programma-punten' 
worden afgewerkt. Vaak verloopt 
dat strak en automatisch. Daardoor 
knjgt een kerkdienst een formele 
uitstraling met weinig spontaniteit. 
Dat geeft buitenstaanders niet het 
gevoel dat er iets boeiends gebeurt. 

- In onze kerkdiensten wordt niet 
alles in hedendaags Nederlands ge- 
zegd. Een predikant kan nog zo ei- 
gentijds praten, maar de bijbelver- 
taling laat taal-van-vroeger horen 
(die onze eigen kinderen trouwens 
ook niet begrijpen). Ook het 
woordgebruik in psalmen en gezan- 
gen is voor buitenstaanders vaak 
onbegrijpelijk. Bovendien praten 
niet alle predikanten op een eigen- 
tijdse rnanier.. . 

- In o m  kerkdiensten krijgt de 
ontrnmting met elkaar vaak weinig 
accent. Kerkgangers gaan 'gewoon' 
op hun plaats zitten. Mede-kerk- 
gangers de hand schudden doen we 
meestal niet (alleen in kerkenraads- 
kamers !). Na afloop van de kerk- 
dienst vertrekken veel kerkgangers 
vrijwel direct. Deze gewoonten 
werken niet echt mee aan het cre- 
eren van een open en gastvrije sfeer 
waarin een buitenstaander zich 
thuis voelt. Of zich in elk geval een 
beetje op z'n gemak voelt. 



Er is een hekenbaar spanningsveld 
hlssen de huidige vormgeving van 
onze kerkdiensten bn de wens om 
ook kerkdiensten te gebruiken om 
buitenstaanders met het evangelie 
te bereiken. Die vormgeviag ia ~II 

ieder geval minder geschikt voor de 
missionaire dmlsteiling van een 
gastendienst. 

2. Niet te combineren? 

Over het tweede spanningsveld 
kunnen we wat korter zijn. Volgens 
de Heidelbergse Catechismus is de 
verkondiging van het evangelie ge- 
richt op het werken van het geloof 
en op het versterken van het geloof 
(zondag 25). Tussen werken en ver- 
sterken bestaat geen tegenstelling. 
God is een sprekende God. Hij 
mept mensen. Iedere zondaar wordt 
genodigd. Zowel de kerkganger die 
al tien of twintig of vijftig jaar ge 
reformeerd is als de buitenstaander 
die voor de eerste af tweede of vijf- 
de keer in de kerk komt. 
Werken en versterken zijn aspecten 
van de prediking die wel van in- 
vloed zijn op de inhoud van een 
preek. Je kunt niet elke zondag bij 
nul hginnen. Je kunt niet eike mn- 
dag doen alsof de gemeente het 
Woord van God voor het eerst 
hoort. De gemeente m m  verder 
gehuwd worden. 
Dat betekent praktisch gezien dat 
werken en versterken niet altijd te 
combineren zijn. Een preek die ge- 
richt is op het opbouwen van de ge- 
mente zal niet altijd geschikt zijn 
voor buibenstaanders .' 

Darnee is dit tweede spaminga- 
veld voldoende duidelijk: prediking 
tot & gemeente is niet altijd te 
combineren met het aanspreken van 
gasten. 

Er wordt een gastendienst gehou- 
den. Er zijn gasten. &n van hen 
blijk al vaker onze kerkdiensten te 
hebben kzocht. Hij toont duidelijk 
belangstelling. En waagt hulp om 
verder te komen. 

Met die hulpvraag hebben wij het 
vaak moeilijk. Meestal komt dat 
omdat onze kerken geen opvang- 
structuur hebben voor buitenstaan- 
ders. Wat doe je als iemand duide 
lijk aangeeft meer over de bijbel te 
willen weten en God beter te wiiien 
kennen? 
- Je kunt hemlñiiar verwijzen naar 
je predikant (zoals vaak gebeurt). 
Die kan vervolgens een aantal ge- 
sprekken met die belangstellende 
organiseren en misschien ook wel 
catechisatie geven. Maar wat doen 
we als het =tal belrngsklienden 
toeneemt? S W  maar weer een 
beroep doen op onze predikant? 
- Je kunt ook naar iemand in de ge 
meente op zoek gaan die capacitei- 
ten heeft om h m a r  op een p- 
de manier kennis te laten maken 
met de bijbel. Maar is bekend af de 
gemeente over zulke m w e n  k- 
schikt? 
Het risico van deze vormen van op- 
vang is dat een belangsteflende bui- 
tenstaander niet opgenomen wordt 
in de gemeente. Hij d zij krijgt na- 
der contact m& 'iemand' van de 
gemeente. hhar  de gemeente zelf 
blijft eigenlijk buiten beeld. Een 
buitemtaander moet echter ook ont- 
dekken hoe gemeentelah met el- 
kaar omgaan. Waar p k n  ze over? 
Hoe staan ze tegenover allerlei le- 
vensvragen? Hm geven ze. het die- 
nen van Gd vorm in hun dagelijks 
leven? Een geschikte vorrn daar- 
voor ZOU een gespreksgroep zijn die 
zich wil inzetten voor de opvang 
van buitenstaanders. Een groep ge- 
mewiteleden die zich bij bijbelstu- 
die en gesprekken concentreert op 
vragen van buitenstaanders. Een 
kleine groep waar buitenstaanders 
welkom zijn en ook mee kunnen 
doen. 

In dit verbruid is een ander aspect 
ook belangrijk: na afloop van een 
gastendienst moeten er ontmoe- 
tingsgelegenheden zijn. Een kop 
koffie aanbieden is een rnogelijk- 
heid. Maw h moeten gemeentele- 
den bereid zijn om gasten hartelijk 
in hun midden op te nemen. En om 
zich ervoor in te zetten belangstel- 

ling voor deze mensen te tonen. 
Daar begint alie nazorg mee. War- 
me betrokkenheid geeft mogelijk- 
heden om 'loopbruggen' te bouwen 
die buitenstaanders in contact bren- 
gen met de gemeente. 

Met andere woorden: wie nadenkt 
over het organiseren en houden van 
een gastendienst, m m  ook naden- 
ken over een gmde opvangstruc- 
tuur. Anders ontstaat dit derde 
spanningsveld: een gastendienst 
zonder opvangstnictuur wordt een 
'eiland' zonder verbindingen met 
het leven van de gemeente. 

Hij woonde een gastendienst bij op 
uitnodiging van een gemeentelid. 
Daarna bleef hij komen. Maar het 
laatste nieuws is nu dat hij niet meer 
komt. 
Het gemeenteiid zoeM hem op. Een 
teleurstellend gesprek. Hij zegt dat 
bijna geen gemeentelid heeft laten 
blijken het fijn te vinden dat hij er was. 
Bijna niemand heeft dat door een 
woord of gebaar duidelijk gemaakt. 
Ook is hij in toehamende mats opge- 
lopen tagen de manier waarop kerkle- 
den in de kerk zitten en meedoen (of 
juist niet meedoen). Zij stralen weinig 
Mrokenheid en interesse uit. Door 
dit gebrek Aan warmte is hij zich meer 
en meer gaan afvragen of hij zlch in 
onze gemeente wel fhuis voelt. Nee 

Verbreding 

De aangegeven sparuungwelden la- 
ten zien dat bezinning op gasten- 
diensten moet gebeuren in het bre- 
&re kader van het hele gemeente- 
leven. Gastendiensten staan niet op 
zichzelf, maar zijn een onderdeel 
van het totale missionaire bezig- 
zijn van de gemeente. 

Rappor[ Deputaten Eredenpr aan GS-Ber- 
kel en Rodenrijs-1 996, Barneveld 1995,64. 
Z Vgl. hierover ook W.H.velema, Een Ieven- 
de gemeente: me1 kt oog op gemeenteop- 
h u w ,  Kampen I992,34. 



PREEK EN COMMUNICATIE? 

Communiceren kun je ieren '. Zo luidt de titel 

voor: is preken een menselijk com- 
municatieproces volgens u? U zult 
merken dat zowel de instemming 

vanj wp1 /eerkm& crmrnUnimtk. e; En in vele oplei- als de reserve u ervan weerhouden 
volmondig met 'ja' of 'nee' te ant- 

dingen worden gespre&wmrdjgheden getraind, woorden. Spreekt ook  GO^ niet zelf 

en zijn lessen presentatie verplichte kost. Dat vin- door de verkondiging van zijn 
Woord? Moeten we niet over een den we vanzelfsprekend. Opvullend is het echter, comb,,e vm ,ddelij, , ,,- . . 

dof zodra de combinatie peken - ~0~17~~;v~a i~8 fen  selijke krachten spreken, als we het 

wordt gelegd, vele wenkbxaú w@nzic%i frbfisen, communicatieproces 'preek' bekij- 
ken? D m e e  zitten we in het hart 

het preken te beschouwen #k eé/communica van het probleem. 

Goddelijk of menselijk? 
i'uurlljk nje t', zegt een ander met dezelfde vanz 
sprekendheid. In een tweetcrl artikelen wil jk de Het tegenover e h  stellen van 

goddelijke en menselijke aspecten 
in de preek is een heel onvruchtba- 
re bezigheid. @at geldt overigens 
voor bijna alle vragen van het type: 
'is het a of b?'). Toch is het op de 
achtergrond de vraagstelling die 
vele mensen parten speelt. En het is 

Overeenstemming en 
verschil 

Het is onmiskenbaar, dat er aan het 
preken vele communicatieve aspec- 
ten te ontdekken zijn. Hoorders 
doen hun best om de predilcer te 
verstaan en te begrijpen. Predikers 
proberen helder en duidelijk hun 
boodschap over te brengen. Er 
wordt gecommuniceerd in de kerk. 
Over communicatie wordt nage- 
dacht in de communicatieweten- 
schappen. Er is dan mk niemand 
die consequent zal volhouden, dat 
inzichten uit de communicatiewe- 
tenschap niet in de homiletiek mo- 
gen worden verwerkt1 Over dit uit- 
gangspunt bestaat algemene over- 
eenstemming. 
Maar de posities gaan uiteen als de 
vraag aan de orde komt: Hoe moet 
je met inzichten uit de communica- 

tiewetenschap omgaan? Welk ge- 
wicht luijgen ze bij de predhg? 
Waar de een alle bijdragen omhelst, 
staat een ander s k a i s  wantrouwend 
te kijken. De een stelt, met een b- 
roep op Joh.l:14 'Het Woord is 
vlees geworden', dat God zijn 
Woord aileen spreekt in gewone 

'mensentaal. Wij moeten ons dus 
bezig houden met de werkeíijkheid, 
die bestudeerd wordt in alledei we- 
tenschappen. Een ander stelt, met 
een beroep-op l Kor.ll:ó 'Ik ben 
onervaren in het spreken', dat wij 
een afkeer moeten hebben van alle 
retoriek: het staat Gods Woord 
maar in de weg. Het zijn twee ver- 
schillende uitgangspunten, die in de 
praktijk tegenovergestelde posities 
kunnen voortbrengen. 
Op nog een andere manier kunnen 
we het probleem in het vizier krij- 
gen. Leg uzelf maar eens de vraag 

- eveneens meestal op de achter- 
grond - de reden dat vele predikers 
en hoorders in hun visie de kool en 
de geit willeii sparen. Zij nemen 
van tieide benaderingen een deel. Je 
kunt dit zien in allerlei 'pragma- 
tische benaderingen'. Enerzijds wil 
men natuurlijk best wat leren van 
wat er in de communicatieweten- 
schappen wordt gevonden of be- 
dacht (de menselijke kant). Ander- 
zijds neemt men tegelijk de vrijheid 
selectief (en daarom meestal wille- 
keurig} te kiezen wat men bruik- 
baar vindt. Het argument daarvoor 
is: we zijn er niet van afhankelijk, 
want God zal door de Heilige Geest 
zelf wel zorgen dat onze gebrek- 
ge woorden voor Hem bruikbaar 
zijn (de goddelijke kant). Zoals d- 
tijd bij genuanceerde benaderingen, 
lijkt de waarheid in het midden te 
liggen. Toch blijven we zo vastzit- 
ten in de onvruchtbare vraagstel- 



Eng, waardoor we niet verder ko- 
men. We blijven last houden van 
het heen-en-weer: tegenover eike 
stelling km via een ja-rnaar een te- 
genstelling worden gtfonnuleerd. 
Bv: "Mensen kunnen niet langer 
dan 20 minuten geconcentreerd 
luisteren. Ja, maar het geloof d m -  
breekt toch de menselijke beperkin- 
gen." En het gesprek venandt. Er is 
een betere weg mogelijk. 

Goddelijk &I mensel ijk. 

Vanuit God gezien (voor zover wij 
daar in eerbied wat over zeggen 
kunnen) is de p r e h g  een belang- 
rijk middel om het evangelie naar 
de mensen te brengen. Een zwaar- 
tepunt in het werkingsveld van de 
Heilige Geest.' Je kunt zeker zeg- 
gen: de HERE spreekt in de predi- 
king de hoorders aan. De preek is k 

beschrijven ais een vorm van god- 
delijke communicatie. Zo spreekt 
ook H.C. vla 65: De Heilige Geest 
werkt het gelmf in ons hart, dmr 
de verkondigmg van het heilig 
evangelie. En hoe ruim iemand het 
woord 'verkondiging' m k  wil uit- 
werken, de p d n g  hoort er in eik 
geval bij. Wie wat over de preek 
wil zeggen, kan niet zwijgen over 
de goddelijke boodschap, de godde- 
lijke afzender en het goddelijke 
doel. 
Als we letten op de predikirig als 
menselijk comrnunicatiqmces, dan 
komt &t h i m p  niet in mindering. 
Integendeel. De weg van de Geest 
is vaak de weg van de schepping. 
De Geest maakt gebruik van men- 
sen, processen en mechanismen die 
in de schepping vmhanden zijn. 
Hij schakelt die vrijmachtig in om 
zijn doel te bereiken: her geloof bij 
de mensen. Het zijn de 'gewone' 
middelen van menselijk contact en 
menselijke taal die Hïj inzet, en 
waarop wij zijn aangewezen.' God 
is daar niet aan gebonden, maar Hij 
bindt ons er wel aan. 
Als menselijk communicatieproces 
is de preek qua vorm te vergelijken 
met een lezing, vertelling, declama- 
tie of presentatie. Daarbij zullen ze 
ker verschillen zijn aan te wijzen. 

Maar die hangen samen met het 
doel van de preek of mg de context 
van liturgie een gemeente. &t wij 
doel en context in rekening mmten 
brengen, is een basale wet in de 
c~rnrnunicatieleer. Door de ver- 
schillen met andere cmunicatie- 
situaties is àe preek niet onttrokken 
aan ~~~g vannit communica- 
tief oogpunt. De preeldeer is w n -  
gewezen op bestudering van het 
preekpms vanuit comunicatie- 
wetenschapgen (in het licht van 
theologische g e p m s  en avemi- 
gingen). Kortom: wie wil honore- 
ren dat G d  de Heilige Geest de 
middelijk weg kiest, zai de in- 
breng van de commumcatiewekn- 
schap volledig moeten ~erwerken.~ 
Verwerken is iets anders d m  klak- 
keloos dies acceptwen wat naar 
voren w d t  gebracht. Een kritische 
houduig is nodig: Hm steekhou- 
dend zijn Lpaaide gegevens voor 
de preeksibiatie? -,biddende 
houding i s  ook nodig: Dtmen be- 
paalde i&&n het goddelijb dael? 
M m  hoe dan mk, we kunnen ons 
niet g e m e l i j k  van de inbreng 
van de communicah~sc f iap-  
pen afmaken. Communicatieiweten- 
schappeiijke inzichten verwerken 
betekent: ze zorgvuldig en mhjk 
afwegen. 

Met wijsheid van woorden? 

Nu wordt de inbreng van de com- 
municat iewetenseh~ nogal 
eens buiten de deur gehouden, met 
e n  beroep op Padus. Paulus sprak 
niet met wijsheid van woorden. Hij 
zag h w s t  af van schittering van 
woord~n en wijsheid. Want door de 
dwawheid der prediking wil C;od 
mensen redden (2 Kor. 1 : 17-25]. 
Daarom, zo luidt de redenering, 
moeten wij afzien van alle holle re- 
toriek. Cornmunicatietsrtiningen 
zijn h m  v m  predikers uit den 
boze, want alleen de inhoud van het 
evangelie moet het doen. 
Wie deze mening is toegedaan, 
heeft geen goed besef van Paulus' 
optreden. Hij weigerde de mensen 
te betoveren, waardoor ze tot een 
keuze komen omdat ze meegesleept 

zijn door een bmiend betoog. Pau- 
lus kan wel degelijk op overtuigen- 
de manier stnjden voor de waar- 
heid. Hij heeh zijn tegenstanders 
weerlegd, heeft met hen gesproken 
en gediscussieerd en draagt dat ook 
aan Tirnoteus en Titus op5 
Wai P d u s  afwijst is de manipula- 
tie van de hoorders met het m g  op 
een zo p o t  mogelijk effect. En 
achteraf voelt de hsorder zich be 
drogen. Zelffl voor reclamepresen- 
taties is bewuste manipulatie 
ethisch dubieus. Maar het venhaagt 
zich al helemaal niet met het woord 
van de waarheid, 
Wat F d u s  afwijst zijn de opge- 
klopbe verfraaiingen. Daardoor 
wordt de hoorders iets prachtigs 
voor ogen geschilderd, wat door 
zijn schittering de mensen aantrekt. 
In de prediking gaat het om een 
aanstootgevende boudschap van het 
kruis, die de mensen niet ademkmos 
in bewondering brengt, maar tot 
schuldige verootrnoedigh~g. 
Wat Paulus afwijst is het verwer- 
ven van zijn eigen roem. Waardoor 
mensen daken: d& is nog %ens een 
goede prediker, daar sluit ik mij bij 
aan. Hoe verleidelijk dat ook is 
voor d e  prdikers (!), het leidt de 
aandacht af van Jezus Christus en 
het zal blijken net zo vergankelijk 
te zijn als het gras. 
'Paulus zocht het niet in de griekse 
redeneerkunst, maar hij heeft de 
bmdschap van het kruis wel in ver- 
staanbaar Gneks gebracht en in so- 
bere eenvoudige bewoordingen. 
Wie zijn ambt vastaat, zd ook 
streven naar de goede woordkeus 
en de sterke taal en al zijn moge- 
lijkheden daarvoor mobiliseren en 
daarzaan onderge- 

Het wonder blijft 

Een andere weerstand tegen het 
luisteren naar communicatbweten- 
schappers is deangst dat alles rond- 
om de prediking nu zo menselijk en 
zo technisch wordt. Raken we zo 
het wonder niet kwijt, dat G d  
spreken wil tot mensen? Wordt pre- 
ken nu een eechmwh ambacht, wat 
gegmndeerd succes heeft als je de 



regels goed hanteert? Komt nu de 
boemerang weer op het hoofd van 
de predikant terecht, mdat  hij in 
het cammunicatieproces 'preek' 
toch de meest actieve persoon is? 
Deze angst wordt zeker opgermpen 
dmr alle communicatie-fanaten die 
pretenderen alles te kunnen. En in- 
derdaad zijn er gladde verkopers, 
die velen tot een nutteloze aanschaf 
kunnen verleiden door hun wel- 
sprekendheid. En inderdaad is er - 
v& rond de opkomst van com- 
municatiewetenschap en cyberneti- 
ca in de 60-er jaren - wel gesugge- 
reerd dat hiermee een oplossing 
was VOM alle problemen. 
Toch kijkt de serieuze communica- 
tiewetenschap wel kritischer naar 
zichzelf. Communicatie is niet 
maakbaar. Niemand kan het beoog- 
de effect garanderen. Alleen al niet, 
omdat daarvoor inzet van meerdere 
personen voor nodig is (zowel zen- 
ders als ontvangers). Maar ook niet, 
omdat het proces m complex is, dat 
een volledige beschrijving nog niet 
eens bestaat, laat staan dat er gega- 
randeerde regels voor gefamuleerd 
zijn. 
Wat voor aiie communicatie in het 
algemeen geldt, geldt in het bijzon- 
der voor de prdiking. Want het 
doel van de prediking is zo dom- 
vattend en gaat zo diep, dat het 
voor niemand maakbaar is. Het 
blijft een wonder als de Heilige 
Geest gesloten harten opent en 
mensen uit de dood in het leven 
brengt (DL TrVIV 1 1). Als daarvoor 
menselijke personen en processen 
worden ingezet, dan wordt daarmee 
niets verklaarbaar, laat staan maak- 
baar. Het geloof blijft een wonder. 
En als de predrkuig aan de werking 
van het geloof mag bijdragen, dan 
blijft dat een wonder van de eerste 
orde, wat door God gelijk wordt ge- 
steld aan een geboorte (Joh.3:3). 
Spreken over vaardigheden, tech- 
nieken en effecten hoeft dat abm- 
luut niet te belenmeren. 

Verantwoordelijkheden 

Nadenkend over de theoretische 
verhouding aissen de preeklees en 

de communicatiewetenschappen, 
wil Ik graag enkele conclusies for- 
muleren in termen van verantwoor- 
delijkheden. 
Het is de verantwoordelijkheid van 
de comuaicatiewetewcI%appen 
om alle processen van menselijke 
communicatie te bestuderen. Ook 
de preekcommunicatie valt daamn- 
der. Belangrijke punten van onder- 
zaek zijn m.i. & verhouding tot m- 
dere vormen van monologische 
communicatie en de doorwerking 
van de ùijzondese b I s b e I l i n g  en 
context van de preek. En wat op ba- 
sis van onderzoek en visie n= VQ- 

ren wordt gebracht, kan niet wor- 
dm genegeerd, maar zal mmten 
worden verwerkt. 
Het is de verantwoordelijkheid van 
de preekleer om een verantwwrd 
kader te scheppen, waarbinnen in- 
zichten van de couuuunicatieweten- 
schappen kunnen waden verwerkt. 
In &t kader zijn de mlgende twee 
principiële stellingen 1 elk geval 
van groot belang: a De predihg is 
een belangrijke manier w m p  God 
het evangelie laat kdienm in de 
gemeente; b. De middeh waaraan 
de Heilige Geest ons bindt, staan 
ook open voor menselijke bestude- 
"g. 
Het is de verantwoordelijkheid van 
de prediker om zijn boodschap zo 
dicht mogelijk Bij het kart van zijn 
hoorders te brengen. Niet om hen 
gemakzuchtig te maken, wel om m 
weinig mogelijk barntres op te 
werpen. Dit is een serieuze verant- 
woordeiijkheid, die het volle pond 
mmt hijgen. Natuurlijk kan de 
Heilige Geest met een kromme stok 
een echte slag slaan. Gelukkig 
maar, Maar wie dan maar een 
b m e  sbk =kt, heeft zijn roe- 
ping niet begrepen. 
Hiermee is lang niet alles gezegd. 
Want er mtiet ook gesproken wor- 
den over de actieve inzet van de 
Geest, en o v e ~  de verantwodelijk- 
heid van de hoorders. Maar hier- 
mee is wel voldoende betoogd dat 
we niet vrijblijvend met communi- 
catieve inzichten mogen omgaan. 
We zijn erop aangewezen, zonder 
dat daarmee de preek puur tech- 

nisch en menselijk wordt. Het blijft 
een wonder van de Heilige Geest 
als door de prediking geloof wordt 
gewerkt. Een wonder waarbij men- 
selijke personen en rnechanlsmen 
volledig worden irigeschakeld. 

' Cmunicatie wordt hier in algemene zin L 

bedoeld als: een lmodschap overdragen van 
de ene mens naar de andere. Er zijn thee- 
n& die 'aommunicacie' inhoudelijk, ñ i w  
fisch of theologisch veel dieper invullen (zie 
C.Trimp, Communicatie en ambtelijke 
dkm. Groningen 1976). Daarop -t kti- 
tiek worden uitgebracht. Maar dat verhindert 
niet om ook in meer empirische zin over 
communicatie te spreken. 'Het is onze G d  
h alle communicatie, die d m  Zijn spreken 
op gang werd gebracht, begonnen om de 
eeuwige communie' (C.Trimp, aw 59). O v e  
-s: wat vmr c o m m u n i c a t i e w ~ a p  
pen gel&, is wi~vmtmpsin$ op andere 
smiale wetenschappen als bv. agogiek. 

Er is verschil van mening over de verhou- 
ding tussen pr& en andere middelen (sa- 
cramenten, gesprek, ze.Ifstudie, dienst enz.). 
Twh onderschrijven & meesten de stelling, 
dat binnen het werkingsveld van de Hejlige 
Geest de preek een zwaartepunt vormt. Al- 
leen al het liturgische kader vormt daarvoor 
een zwaarwegend argument. 

Zie DL KüW,17 en H.Bavin&, Gerdjör- 
meerde Dogmatiek W.  Kampen 19304, 425. 
Het is dezelfde discussie die gevoerd w& 
over de aard van de CM- natuurlijk of 
bovennaRiurlijk7 Zie A.N.He-, Met het 
oog op de gemente. Kampen 1991,75 en 
W.van't Spijker, Ambt en persoon. in: A l m -  
nuk FQJ 1989, 162. 

Over de verhouding tussen het werk van de 
Heiiig Geest en mense3ijke inspanuingen 
w m k  in de homiletiek en dogmaliek veel 
nagedacht. Vooral Rudolf Bohren heeft in 
navolging van kA.van Rtler in zijn Pre- 
digrlekre. München I993 ,74 hiervan v e l  
werk gemaakt, maar schiet toch teveel door 
als hij wil blijven spreken van vermenging 
van Gestelijk en menselijk. Botherrnundt is 
op dit punt evenwicWger Der Heuige Geist 
d die Rktorik. Gutmloh 1984, 138. Het 
blijft een d i j k e  vraag, want al te snel 
spannen we de Heiìige Geest voor ons empi- 
rische karretje. 

Zie de bijiage over ~torica  in C-Trimp, De 
preek. Ksmipen 1986 ,6346. Hij wijst op de 
retofische opleiding van de grote ptdhrs 
Chryswitornus en Augustinw. De vorm is 
volgens hem geen secundaire zaak. Dat 
blijkt bv. in de zorgvuldige -g van 
mmmmicafieve inzichten in Woord, water 
en wijn. K a m p  1985, hfd.1. 

C.Trimp, De preek. Kampen 1986~. 47 
resp. 54. 



WOLTER H, ROSE, 
D. PHIL 

Op woensdag 19 november j .l. 
heeft Wolter H. Rose aan de uni- 
versiteit van Oxford (in Engeland 
dus j het promotie-examen afge- 
legd. Rose is sinds 1995 als univer- 
sitair docent in de semitische talen 
verbonden aan de Theologische 
Universiteit van de Gereformeerde 
Kerken te Kampen (Broederweg). 
Gezien de tradities van het week- 
blad De Reformatie viel te ver- 
wachten, dat er in de kolommen 
van dit blad althans enige aandacht 
aan deze bijzondere gebeurtenis be- 
steed zou zijn. Dat is tot nu toe niet 
gebeurd. 
Een van de redenen hiervan is, dat 
een promotie in Oxford heel anders 

het examen op 19 november j .l. 
plaats gevonden. Enkele dagen 
daarna kwam het officiële bericht 
af, dat hij aan alle vereisten had 
voldaan. Sindsdien mag hij zich 
'Doctor of Philosophy' noemen 
(wat overigens niet betekent dat hij 
opeens filosoof geworden is) en is 
hij dus echt gepromoveerd. De uit- 
reiking van de bul zal waarschijn- 
lijk pas in mei dit jaar plaats vin- 
den. En wanneer het proefschrift 
gepubliceerd zal worden, valt op dit 
moment nog helemaal niet te voor- 
zien. 

in z'n werk gaat dan in Nederland. 
In Nederland moet de kandidaat 
zijn pmfschrift in het openbaar I 
verdedigen tegenover opponenten. 
De familie, de pers, ieder die dat I I 
wil, km erbij zijn. Vervolgens 
wordt na een kort moment van be- 
raad door de promotiecommissie de 
uitslag meegedeeld en de bul aan 
de kersverse dmtor overhandigd. 
In Oxford moet de kandidaat met 
twee personen een examen-gesprek 
over zijn proefschrift voeren. Dat 
gebeurt achter gesloten deuren. Na 
het examen vrnekt de kandidaat 
wnder dat hij de uitslag vernomen 
heeft. De examinatoren moeten 
eerst rapporteren aan de faculteits- 
d. Wanneer deze akkoord is, 
krijgt de kandidaat schriftelijk k- 
richt. Daarna kan hij de bul per post 
toegestuurd knjgen of die tijdens 
een officiële plechtigheid in ont- 
vangst nemen. Kiest de kandidaat 
voor de laatste mogelijkheid, dan 
moet hij nogal eens enig geduld op- 
brengen. Voor dergelijke plechtig- 
heden bestaan namelijk aanzienlij- 
ke wachtlijsten. 
h het geval van Woíter Rose heeft 

G. Kwakkel 

lijk. Maar er kan al wel een tipje 
van de sIuier opgelicht worden. En 
dat te meer, omdat Rose dat zelf 
gedaan heeft tijdens de viering van 
de dies (verjaardag) van de Theolo- 
gische Universiteit op 8 december 
j.1. Toen heeft hij in een boeiende 
rede, waar ik veel positieve reacties 
op gehoord heb, een belangrijk on- 
derdeel van zijn proefschrift voor 
het publiek uiteengezet. 

Het proefschrift van Rose gaat over 
messiaanse verwachtingen in Israël 
in de eerste tijd na de ballingschap. 
Een groot deel van het proefschrift 
bestaat uit een diepgaande bespre- 
king van enkele teksten uit het bij- 

I belboek Zacharia. Daarbij gaat de 
meeste aandacht uit naar de perico- 

1 I pen waarin gesproken wordt over 

Een promotie in Oxford verloopt 
dus in feite stapje voor stapje en 
voor een deel niet in het openbaar. 
Vandaar dat het in de pers en dus 
ook in De Reformatie vee1 minder 
aandacht trekt dan een promotie in 
Nederland. Maar het is nu toch de 
hoogste tijd er iets over te zeggen. 
Erg veel kan dat echter nog niet 
zijn. Het proefschrift van Rose is 
immers, zoals gezegd, nog niet ge- 
publiceerd. Een uiîvoerige weerga- 
ve en bespreking van de inhoud is 
daarom op dit moment niet moge 

de Spruit (Zach. 3 : 8; 4 : 12). 
Daarnaast komt Haggai 2 : 2 1-24, 
de belofte aan Zmbbabel, aan de 
orde. 
Een centrale stelling in het proef- 
schrift is, dat de profetieën over de 
Spmit betrekhg hebben op een 
messiaanse figuur die in de W- 
komst zal verschijnen. Dat lijkt 
misschien weinig opzienbarend. In 
de christelijke kerk en theologie 
zijn deze profetieën immers al eeu- 
wen lang met Jezus Christus in ver- 
band gebracht. 
In de oudtestamentische weten- 
schap van tegenwoordig wordt daar 
echter heel anders over gedacht. 
Vrij algemeen is de theorie aan- 
vaard, dat met de Spruit Zerubbabel 
bedoeld wordt. De profeten Zacha- 
ria en Haggai zouden hebben wil- 
len zeggen, dat Zembbabel koning 
over Juda zou worden. Maar later 
bleek, dat deze verwachting van & 
beide profeten helemaaI niet uit- 
kwam. Rose tmnt aan, dat deze in- 
terpretatie bij zorgvuldig onderzoek 



van de teksten van Zacharia en 
Haggai geen stand kan houden. 
Bijzonder interessant is wat h?j in 
dat verband naar voren bren@ over 
de betekenis van het Hebreeuwse 
woord dat gewoonlijk met ' S p i t '  
vertaald wordt. De gewone beteke- 
nis van dat woord (nl. ts2mch) is 
'begroeiing' of 'vegetatie'. Die k- 
tekenis heeft het volgens Rose ook 
in die teksten waar de Nieuwe Ver- 
taling het met 'Spruit' weergeeft. 
Dat gebeurt niet dleen in Zacharia 
3 : 8 en 6 : 12,maarookin Jeremia 
23 : 5 en 33 : 15. Dat men hier in- 
eens aan 'Spruit' (dus aan zoiets als 
'loot', 'telg' of 'nakomeling' 
&&t), komt doordat men zich te 
veel laat leiden dom de profetie 
over het rijsje uit de t r d c  van Isaï 
in Jesaja 11 : 1. Maar daar wordt in 
het ~eb&uws een heel ander 
woord gebruikt. 
Rose stelt nu, dai er een duidelijke 
ontwikkeling is waar te nemen tus- 
sen de profetie van Jesaja en die 
van Jeremia. Jesaja mocht h zijn 
tijd nog ze-, dat de toekamstige 
verlosser als een nakamelhg zou 

voortkomen uit het huis van Isai 
(en David). Jeremia ontkent dat 
niet. Maar in zijn tijd is nog duide- 
lijker gebleken, dat er van het huis 
van David op zich niets goeds meer 
te verwachten viel. Daamm spreekt 
hij niet meer over een twijgle, maar 
siechts over begroeiing die de 
HERE zal tot stand brengen voor 
Davids huis. Daarmee wil hj zeg- 
gen: de beloofde verlosser uit Da- 
vids huis zal er kamen aileen door 
radicale nieuwhuw van de grond 
af aan, een nieuwbouw die volledig 
te daden zal zijn aan het initiatief 
van de HERE zeif. Op deze profde 
van Jeremia e@ Zacharía temg, 
wanneer hij tegenover de hoge- 
priester Jozua de komst van iemand 
met de naam edmch  (h de Nieu- 
we Vertaling: Spruit) ter sprak 
brengt. 

Met d+ kwte indnsk moet ik hier 
-+*. Ik ben m ~ o ~ ~ d ,  
 FR^* zi&l m @ M t  w.&&&y&& &* w 
&4&.& wid&rk;in enkeb, 
iskwe en w&W @b% . . ,W 
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het Oude Testament. Dat hij dit 
veeleisende project heeft kunnen 
voltooien, is iets waarmee uiteraard 
hij zelf, maar niet minder de instel- 
h g  waaraan hij nu werkt, van har- 
te gefeliciteerd kan worden. En ik 
weet zeker, dat ik spreek namens 
heel de gemeenschap van de Theo- 
logische Universiteit, wanneer ik 
zeg, dat wij allemaal God dankbaar 
zijn, dat o m  collega op deze wijze 
zip studie heeft kunnen voltmien. 

I I verheien 
1 Ook in deze uitgave 
I formuteert hij op sen I h.effende en heldere wijze 
! zijn gedachten waarbij 
ook voor u de situatie 
herkenbaar is. Een 
kostelij k boek. 
I Izpag., ing., f 19,N 

h l -  
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LEVINAS 
IN EINDHOVEN 

P.H. Vos 

H e t  denken van Levincis is ontvonkt tussen twee 
polen: de joodse profetie en de Griekse filosofi@& A 

---- - 

een tweetal lezingen, georganiseerd door he t Ge= 
reformeerd Wetenschappelijk Genootschap 
(GWG) en de Vereniging van Gereformeerde Stu- 
denten in Eindhoven CVGSEi], waf& tewinas wantrif 
m b  beide gezichtspunten benaderd. De centra- r 

le vraag tijdens de lezingen is: Waf kun een chris- i;::: 
ten met het gedachten~oed van de jwdse filo- E?z& 
soof Levinas? 

I leder die belangstelling heeft voor Levinos $ van 

Het denken van Emmanuel Levinas 
(1906- 1995) is geboren uit een 
voor-filosofische ervaring van het 
bestaan: het joodse geloof. In zijn 
geboorteland Litauen p i d e  hij op. 
binnen een joodse gemeenschap, 
waar hij onderwijs kreeg in de He- 
breeuwse bijbel. De opvoeding in 
& joodse religie vormt de blijvende 
achtergrond van Levinas ' filosofie. 
Voortdurend komen in zijn werk 
typisch joodse figuren naar voren, 
zoals de Farizeeër en de rabbi. Bij 
schreef opstellen over het jaden- 
dom en publiceerde studies over & 
Talmud. 
Naast de joodse achtergrond ver- 
raadt zijn werk ook een degelijke 
scholing in de westerse wijsbegeer- 
te. Zods veel Oost-Europese jmge- 
ren trok hij in 1923 naar Frankrijk 
om in Stxaatsburg fdosofie te gaan 
studeren. Al snel werd zijn interes- 
se gewekt voor de nieuwe filosofi- 
sche school aan de overkant van & 
Rijn, in Freiburg. Enkele jaren later 
studeerde hij daar bij niemand min- 

der dan de fenomenologen Husserl 
en Heidegger. Hij promoveerde up 
het begrip aanschouwing in het 
denken van Hussed. Ook Levinas' 
hoofdwerk Totaliré er Irlfini (1961) 
kan beschouwd worden als een ori- 
ginele bijdfage aan de fenomenolo- 
gie. 
Het denken van uivinas is dus ont- 
vonkt tussen twee polen: joodse 
profetie en Griekse fiiosafie. Van- 
daar &t Levinas in de lezingency- 
clus vanuit deze beide gezichtspun- 
ten wordt benaderd. 

Westers denken 

In de eerste lezing gaat dr. R.D.N. 
Van &ssen nader in op Q% Filoso- 
fische achtergronden v& bas' 
visie. Want Levinas zet de fiIde 
niet over lmord. Hij wil juist %en al- 
ternatief bieden voor een mw@or- 
de denktraditia. Zijn alternatief kan 
van b i j z d r e  betekenis zijn in de 
huidige ptmcderne crisis en een 

bijdrage leveren aan de vraag naar 
de fundering van de moraal. 
Hoewel Levinas zich beweegt bh- 
nen de westerse denktditie, kan 
zijn filosofie beschouwd worden 
als een doorlopende Mtiek op de 
hoofdstroom van het westerse den- 
ken: de ontologie of zijnsleer, uitlo- 
pend op de zijnsfilosofie van Hei- 
degger. In de ontolagie gaat het 
volgens Levinas om een begrip van 
alles wat is. Dingen, mensen, die- 
ren en heel de wereld worden ge- 
vangen in wetmati&eden. De den- 
ker probeert ailes binnen een ge- 
heel te beschouwen en in zijn denk- 
systeem te vatten. Ook G d  wordt 
in dit denksysteem ondergebracht, 
namelijk als de grond van het zijn 
of het hmgste zijnde. Het denkend 
subject (k) prohert met deze ma- 
nier van denken een greep op de 
werkelijkheid te krijgen. In de 
praktijk betekent dit dat de mms 
zich door techniek, politiek en eco- 
nomie meester maakt van de wer- 
kelijkheid. 
Levinas heeft fundamentele kritiek 
op deze hang naar h h i n g  en 
plaatst tegenover de ontologie zijn 
filosofie van de Ander. Daarmee 
duidt Levinas op een ervaring die 
niet een-tweedrie opgenomen kan 
worden in de totaliteit van het den- 
ken: het meindige dat verschijnt 
als het werkeiijk andere. In de wes- 
terse denkîrasütie is geen ruimte 
voor het oneindige of de Ander, 
omdat deze meteen wordt ingekap- 
seld in het zijnsdenken. Levinas 
schept in zijn denken ruimte voor 
h& Oneindige, de Ander of het 
Triinwendente en geeft daarmee 
een radicaal nieuw uitgangspunt 
aan de filosofie. 
Bij de Ander gaat het niet zonder- 
meer om G d  De ander, al dan niet 
met hoofdletter, is eerder de vreem- 



deling die aan mijn deur klopt. Ik 
open de deur en kijk in zijn weerlo- 
ze gelaat. In het gelaat van de 
vreemdeling openbaart zich een 
nood, maar tegelijk een onont- 
koombaar, soevereine en absoluut 
geM.  Zijn gelaat gebiedt mij deze 
vreemdeling als gast in huis op te 
nemen en mij verantwoordelijk 
voor hem te voelen. De vreemde- 
ling schopt mijn (denk)systeem in 
de war en stelt het onder kritiek. 
Alles draait bij Levinas om de ethi- 
sche verantwoordelijkheid. De 
ethiek is dan ook de k m  van zijn 
filosofie. Dat betekent dat de relatie 
tot de ander mij verantwoordelijk 
maakt om voor hem of haar het 
g& te doen. W 

-,p- 

Joodse inspiratim .si .&'B &k 
W>l 

De slachting van de jaren 1933- 
1945 heeft bewezen waartoe het to- 
taliserend handelen vanuit het ik in 
extremo k m  leiden. Levinas zei 
zelf eens: "Mijn biograf~e wordt be- 
heerst door een voorgevoel van de 
nazi-verschrikking en de herinmi 
ring daaraan." Levinas legt een dui- 
delijk verband tussen het westerse 
denken dat de filosofie, de levens- 

vinas onvoorstelbaar en ondenk- 
baar. We hebben slechts een idee 
van het oneindige, maar daarin ont- 
glipt de Oneindige zelf ons steeds. 
Hij is slechts nabij in het ethisch 
appèl dat van de ander uitgaat. Ook 
als je aan God eigenschappen toe- 
dicht, bijvoorbeeld "God is barm- 
hartig", dan betekent dat eerst en 
vooral een bevel aan mijzelf: "wees 
barmhartig". God verschijnt door 
niet te verschijnen. Dan geeft hij 
namelijk mirnte m de mens en 
zijn verantwoordelijkheid. Geloof 
kan zich slechts uiten in het hands 

rechtvaardigheid, vrijgevigheid, 
gastvrijheid en verantwoordelijk- 
heid. 
De weg tot God loopt volgens ie- 
vinas dus via de mens. In de ethi- 
sche relatie word ik mij bewust van 
de aanwezigheid van God. 
Hoe kan Levinas' visie vruchtbaar 
zijn voor de christelijke theologie? 
Kan Levinas' opvatting ons helpen 
in de vraag naar de verhouding tus- 
sen genade en heiliging? Hoe valt 
zijn visie op God te beoordelen? De 

, tweede en laatste lezing uit de cy- 
clus gaat in op deze en andere vra- 

beschouwing, de cultuur en de sa- - - -  

menleving doortrekt, en de vervol- 
ging van de joden. Blijkbaar heeft 
de westerse traditie tot de Holo- 
caust kunnen leiden. De ervaring - 
van volledige passiviteit, 'het Lij- 
den van alle Lijden' bracht Levinas 
terug op zijn joodse wortels. Hij 
werd zich er sterk van bewust wat 
het betekent jood te zijn. Joden 
kunnen ons ontdekken aan de ver- 
nietigende kracht van een systeem 
dat niet terugschrikt voor de massa- 
le vernietiging. Joden leren ons de 
ethische verantwoordelijkheid voor 
het welzijn van & ander. 
Levinas doet inspiratie op uit het 
onderwijs in T h m  en Talmud. De 
wet is voor de jood nooit een juk, 
maar een inspanning die mugde 
geeft. Het gaat hierbij om een ethi- 
sche inspanning van de mens zelf. 
Want God km de plichten en ver- 
antwoordelijkheden van & mens 
niet overnemen G d  is volgens L.- 



Trouw wijdde op 24 december aan- 
dacht aan de Bezwaren tegen de geest 
der eeuw van Isaäc dQ Costa. Vorige 
week gaf ik een gedeelte door vm wat 
áe humanist Anàrm Kinmging 
scheef. Vandaag iets van de Neder- 
lands-Gereformeerde prof. Dr A.Th. 
van Deursen. Hij scKjft over de rol- 
len die de theologie in de kerken kan 
spelen: 

Theologie is de kerken als een kruis 
opgelegd. Ze is als e m  krachtige 
medicijn. We slikken haar om ziek- 
ten te bestrijden, maar verliezen we 
de maat, dan zal ze onze gemd-  
heid juist schade &n. De theologi- 
sche faculteiten hebben dm ook de 
grootste bijdrage geleverd aan de 
voortschrijdende ontkerkelijking. 

De manier waarop &t gebeurt vond 
ik op 4 juli 1997 beschreven in 
Trouw. De theoloog C.J. den Heyer 
was toen in opspaak geraakt, en 
legde in een i n h e w  uit hoe dat 
was gekomen. 'Er gaapt een enor- 
me kloof tussen een elite van theo- 
logen en de doorsnee kerkgangers. 
Dat de gereformeerde i m k ~  gaan- 
deweg afscheid genomen hebkn 
van de traditionele kijk op de bijbel 
is langs de mensen heen gegaan'. 
Een interessant cimat! Wat is ik 
kerk eigenlijk? De gemeenschap 
der heiligen, leerden we vroeger op 
catechisatie. 
Nee, zegt Den Heyer. Ze is & ge- 
meenschap &r theologen. Als & 
theologische elite tot nieuwe in- 
zichten gekomen is, dan hebben & 
gereformeerde kerken afscheid ge- 
nomen van & traditionele opvattin- 
gen. De kerk is dan het zaaiveld 
van de theologie, en de zaaiende 
theo1oog is vanzeifsprekend baas 

over de akker die hij bewerkt, 

Onder-gmhikt 
Die opvathg is al oud. De span- 
ning tussen kerk en theologie ligt in 
de aard van de godgeleerdheid zelf. 
Theologie is een wetenschap, en 
wetenschap heeft de neiging zich te 
onttrekken aan autoriteit. Ze wil 
niets aannemen op gezag, en alle 
dingen zelf oKderzmken. Maar 
christelijke theologie moet juist 
haar uitgangspunt kiezen in onder- 
werping aan gezag. Theologie is de 
wetenschap die onderzoek doet 
naar het Woord Gods. Ze kijkt van 
h e d e n  naar boven, en stelt zich 
6nder het vmrwerp van haar studie. 
Dat kan ook niet anders, als h l *  
gie iets ie maken heeft met m- 
dienst. Wie dient, maak& zich m- 
dergeschild. Theologie die zich b- 
vrijdt van gezag, is van gdsdienst 
overgestapt op godsbeooràeling. 
Aan haar eigenlijke doel kan ze niet 
meer beantwoorden. 
Daarorn moeten theolop vaak op 
hun plaats temggext worden. De 
kerk beschermt zich tegen mike 
kwalen door middel van een con- 
fessie. Als vroeger theologen in 
tmtsing kwamen met de confessie, 
dan spraken we van ketterij. 
Dat woord is in onh& geraakt. 
Het g e M e  ongeveer in dezelfde 
tijd, dat hak da Costa zijn Bezwa- 
ren tegen &n geest der eeuw in het 
licht zond. Het eerste hoofdstuk 
van dat boek gaat over de gods- 
dienst. Zijn bezwaar tegen de kerk 
van Qe eeuw komt p i e s  hierop 
neer, dat de theologie de macht 
heeft overgenomen. 
C..) 

-WP 
Wam theologie de mn aangeeft, 
lopen de kerken leeg. Waar '& tra- 
ditionele kij'k op de bijhl' zich 

G.J. van Middelkoop 

heeft gehandhaafd, blijven & kerk- 
gangers komen. 
Hoe zou het ook anders kunnen? 
Gelovigen gaan naar & kerk om 
Gd te dienen, niet om Hem te be- 
oordelen. Een wetenschap die 
godsdienst verandert in g c d s h r -  
deling, heeft geen betekenis meer 
voor de gemeenschap der kerk. De 
theologen van de gocisbeoordeling 
gaan te werk als waren ze een solii- 
citatiemmmissie. Ze ontwerpen een 
profieIschts van het Opperwezen, 
en kijken dan of & bijbel m gele- 
zen kan worden dat & kandidaat 
aan onze eisen voldoet. Tekens 
weer zetten ze m'n ideaalmodel in 
ekaar. Maar de knoemde kandi- 
daat stelt elke keer opnieuw teleur. 
Geen wonder, want hij bestaat niet 
echt. 

Meerderheidsdienst 
Een kerk die zo'n god vereert kan 
evenmin ~~. Die kerk is pxe 
cies m'n aangepast ideaalmodel. 
De enquête van de vorige maand 
bracht het nog eris aan het licht. 
Mensen vinden de kerk best nuttig. 
Ze willen graag dat die kerk uit- 
spraken doet over de onderwerpen 
die ons bezig houden. Maar die 
boodschappen zuilen niet te conser- 
vatief moeten zijn, want dm luiste- 
ren we niet. 
Luisteren we wel naar uitspraken 
die aansluiten bij M mademe le- 
vensgevoel? Misschien; maar daar 
hebben we geen kerk voor nodig. 
Een kerk die alleen zegt wat ieder- 
8en denk, is dienares van & publie- 
ke opinie geworden. Ze M j f t  
geen gokdienst, maar meerder- 
hi&dienst. 
Da Costa had gelijk. Gdsdienst 
ktaat  aileen ah zij W verheer- 
lijkt en & mens klein maakt. Is 
daarin plaats voor theologie? Na- 
aiwzij~. &IS is het gehd gegeven 



de Here onze God lief te hebben 
met heel ons hart, heel onze ziel en 
heel ons verstand. Dat verstand 
moet zich door de theologie laten 
helpen, als godsdienst meer is dan 
bevlogenheid. 
Maar als theologie gaat regeren, is 
godsdienst ten dode opgeschreven. 

Muiheid of vurigheid? 

In De Wekkr van 2 januari schreef ds. 
J. Jonkman een uitvoerig Kerkelijk 
jaaroverzicht I997 van de Christelijke 
Gereformeerde Kerken. Ik laat u het 
begin en het eind meelezen: 

Allereerst stemt het tot dankbaar- 
heid dat de Christelijke Gerefor- 
meerde Kerken, samen met andere 
kerkverbanden in ons land, de vrij- 
heid en de ruimte kregen om kerk 
te zijn. Van buitenaf werd ons dmr  
niemand iets in de weg gelegd om 
kerk te zijn en tot opbouw van de 
gemeente te arbeiden. Het is op zijn 
plaats dat we in alle kerken de Hee- 
re in het bijzonder danken voor dit 
voorrechr van vrijheid en ruimte. 
Dat is in grote delen van Gods kerk 
op aarde anders. We moeten wel de 
kritische vraag stellen wat voor de 
verdieping en groei van het ge- 
loofsleven vruchtharder is: of de 
voorspoed, vrijheid en ruimte of 
een situatie, waarin we met bedrei- 
gingen en vormen van vervolgin- 
gen te maken krijgen. Hangt er over 
vele gemeenten niet een zekere 
matheid? Daarvoor hoeft een ge- 
meente wat het aantal leden betreft 
niet klein te zijn. Er zijn kleine ge- 
meenten, waarin vurigheid van 
geest is, gevoed door het werk van 
de Heilige Geest en waar het geloof 
door de liefde woont en werkt. 

Trouw en katholiek 
In onze kerken is het grote gevaar 
aanwezig dat we elkaar niet meer 
serieus nemen. De 'vleugels' drei- 
gen steeds verder van elkaar ver- 
wijderd te raken. Een van de meest 
ernstige gevaren is dat we niet meer 
onvoorwaardelijk zouden willen 
buigen voor het Woord van God en 
de hlijdenis van de kerken. Daar- 

voor in de plaats komen vragen als: 
Wat vind ik ervan? Wat denkt de 
gemeente ervan? Af en toe komt 
men het kgen dat men bij bepaalde 
controversiele onderwerpen niet 
meer wenst te luisteren naar wat de 
Heere in Zijn Woord zegt. We ge- 
dogen in onze kerken een aantal 
zwakheden - bijna schreef ik zm- 
den - waarop bijvoorbeeld de Gere- 
formeerde Kerken (Vrijgemaakt) 
ons terecht aanspreken. 
Alle ambtsdragers moeten zich in 
hun hart voormmera om t r o w  te 
zijn aan de belijdenis van de kerk. 
Kan men die trouw niet meer op- 
brengen, dm moet men daar eerlijk 
over spreken en in de kerkelijke 
weg de zaak aan de orde stellen. 
Tegelijk geldt dat het in & Christe- 
lijke Gereformeerde Kerken mmt 
blijven gaan om de katholiciteit van 
de kerk. We zijn geen splinterkerk, 
geen groep van mlli of meer gelijk- 
gezinden, maar we dienen voluit 
kerk te zijn en dat midden in deze 
wereld. 
(. . . l  

Kinderen van onze tijd 

In Koers van 9 januari geeft de Neder- 
lands Hervormde jeugdevangelist Gert 
van den Bos in een interview een korte 
terugblik op ruim twintig jaar werken 
voor en met jonge mensen: 

Weekends 
'Op I maart 1975 begonnen we met 
het jeugdevangelisatiecentrum De 
Windroos. We wilden jongeren toe- 
rusten om te evangeliseren en om 
getuige van Jezus Christus te zijn. 
Die toerusting vond plaats in jonge- 
renweekends. In die weekends wer- 
den ze g e v m d  en was er naast 
aandacht voor het evangelisatie ook 
h d a c h t  voor geloofsvragen. Ook 
wilden we de jongeren bruikbare 
bagage meegeven om in kerkelijke 
gemeenten en kerkenraden dienst- 
baar te zijn'. 
'De kerstconferentie is voor jonge- 
ren een belangrijke plaats van ont- 
moeting. Deze gelegenheid laten 
we niet onbenut. We proberen hen 
iets van blijvende waarde mee te 

geven, omdat wij niets liever willen 
dan dat zij uitgroeien tot waarde- 
volle christenen in de moderne 
maatschappij ' . 
'Ik ben vanaf het prille kg in  be- 
trokken bij het werk met jongeren 
boven de zeventien jaar. Dat biete- 
kent dus dat ik niet alleen bij de 
kerstconferentie, maar ook bij alle 
17+-weekends betrokken ben. Op 
dit moment hebben we acht wind- 
roosweekends in een seizoen en 
één kerstconferentie'. 

Grotere verscheidenheid 
'Als ik de eerste kerstconferenties 
vergelijk met de kerstconferenties 
van de laatste jaren, zie ik een we- 
reld van verschil. Toch loopt daar 
nog steeds dezelfde rode draad 
doorheen. De eerste kerstconferen- 
tie begonnen we met dertig jonge- 
ren. Nu melden zich jaariijks bijna 
duizend mensen aan, waarvan meer 
dan 85 procent echt op komt dagen. 
Dat is een belangrijk verschil met 
de conferenties van het begm'. 
'Daarnaast merken we dat er nu een 
veel grotere verscheidenheid is aan 
jongeren die de conferentie bezoe 
ken. Deze jongeren willen we alie- 
maal vasthouden. Dat vraagt niet 
aileen om een verscheidenheid aan 
thema's die we aan bod willen laten 
komen, maar ook om een verschei- 
denheid aan werkvormen. We had- 
den deze conferentie bijvoorbeeld 
maar liefst 65 verschillende work- 
shops'. 

Visie 
'In de loop der jaren hebben we 
steeds meer visie op het jongeren- 
werk ontwikkeld. Toen we met de 
kerstconferentie kgomen, waren 
er alleen maar bijbelstudies en le- 
zingen. Ook was de conferentie 
korter van duur. De jongeren kwa- 
men op maandag aan en vertrokken 
op woensdag. Dan zei je dinsdag 
al: 'morgen gaan we naar huis'.' 
'Die verandering in visie is geleide- 
lijk gekomen. Doordai het aantal 
jongeren gestaag groeide, volgde 
een verdieping en verbreding van 
ons inzicht. Het mooie is, dat er nu 
een hele groep medewerkers is die 



vierkant achter dit werk staat. De 
medewerkers van nu hebben v m -  
ger zelf veel geleerd van de 
kerstconferentie, D m m  willen ze 
nu graag dat anderen dat o& mee 
kunnen maken. Om die reden stop- 
pen ze er zoveel vrije dapn m 
energie in'. 

Jongerencultuur 
'De culmur van de jongeren is door 
de jaren heen sterk veranderd. De 
vaanderingen binnen de Windroos 
geven utmb die jongerencultuur 
veranderd %s. In 1 975 begonnen we 
met e m  mstingsweekend voor 
k13ffiebamdewerkem. Toen kwa- 
men er vragen boven als: 'Als je 
zelf al het  zeker bent van je geloof, 
kun je ie wel gebigen?' Daamiee 
kbben we m fundament gelegd 
voor het Wgridroos-werk'. 
'In de loop van de jaren kwamen er 
ook andere jongeren naar de week- 
4. Er kwamen werkende jonge- 
ren, maar ook scholieren. Boven- 
dien kwamen de jongeren steeds 
meer uit derlei suhulturen'. 

Een brug slaan 
'Daarna volgde een periode van 
veranderingen in de kerkelijke cul- 
tuur. Er was veel kerkverlating en 
ook dat sipdeerden we bij de 
Windroos-jongeren. We gingen ons 
tmh afvragen of we de jongeren al- 
leen via M Woord konden vast- 
h o u k  We ontwikkeIden ons werk 
en we werden steeds opener, ook 
naar deze jongeren. We wilden een 
brug slaan en dat ging niet uitslui- 
tend via de verkondiging van het 
W d  van God'. 
We ontdekten toen bijvoorbeeld dat 
muziek eeri taal is die jongeren ont- 
zettend aanspreekt. Yuuth for Christ 
is een organisatie die &t al eerder 
in de gaten had. Yoush far Christ is 
altij d scherp geweest in het tijdig 
signaieren van en inspringen q git 

s- m ~ e l h g e n .  Ben andef 
v&dd is dat we f jarenlang een 
speel-werkgroep hebben. Drama en 
expressie komen tijdens de 
kerstconferentie dan ook zeker aan 
bod'. 
'We zijn allemaal kinderen van 

o m  tijd. We leven in een kldcu l -  
tuur* Televisie en £ilm spelen een 
beb&jke d. %s rtetvlia vangt 
va1  op, V e h  mi de jongen zijn 
nieP *er ge+d h g e  lezin- 
gmb Dhrm&e- je hen miet 
meer w. Namdijk wil ik niet p 
nerdiseren, want m zijn ook jonge- 
ren die wel naar toapratren gaan en 
die graag en geconcentreerd luiste- 
ren naar een gmndige bijbelstudie. 
Dat zie je hier op de kerstconferen- 
tie gelukkig W. 
'Veel jongeren zitten echter anders 
in eikaar. Zij werken bijvaorbeeld 
met hun ogen. Weer anderen wer- 
ken liever met hun handen, Ook 
voor deze jongeren mmt er een zin- 
volle invulling van de conferentie 
zijn. En wat bier geldt, gekit na- 
&dijk ook voor het &t Ux de 
kerkelijke gemeente. Daar moet 
ruimte en aandacht zijn voor alle 
jongeren.hzingen van het GWG in 

een . I m & o d W p  

B gmpmim vorm. 

Gegrond op Gods Woord @n Waarheid 
voor huis en schwI,f %,AH. ?@ka@ 
32 pagina's, geniet f 6#, 

Een ontrwbnds ro 
van AII C. O(08t-BmqIj  

kia van AImèhr 

samenwerking met de VGSE over 
Emmanuel Levinas. 

die hebben veel 
christenen in I 

I GIRO 39 75 627 

I t.n.v. Stichting 
Fundament Drachten 

Maak uw gift 
vandaag nog over 

I U bent emm meeIerend christen. 

U geeft royaal aan de kerk 
en het barmhartigheidswerk. 

Maar U wilt wei maximaal gebruik 
maken van de fiscale aftrekmogelijkheden. 

Wilt u daar meer over weten, 

vraag dan vrijblijvend de informatiefolder aan van: 

D E  S T I C H T I N G  

heer Daad bij het Woord 

of telefonisch: (038) 376 48 71 


